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تولیدات ماکــو به نفع کشور است
در گفت وگو با مدیر عامل یراق سازان ماکو مطرح شد؛

امیرحسین قدســی، مدیرعامل یراق ســازان ماکو است. چندی 
پیش با او در جریــان بازدید اعضای هیات مدیره انجمن کارفرمایی 
تولیدکننــدگان دروپنجره ایــران از مجموعه تحــت مدیریت او، 
گفت و گویــی انجام دادیم. آن روز دربــاره اش در آغاز آن گفت وگو 
نوشتیم: او جانشین و میراث دار شــغل پدری است. کاری را ادامه 
می دهد که پــدرش دریکی دو دهه قبل تر آغاز کــرد و این امید را 
داشــت که ادامه پیدا کند. او علاقه زیادی به این شــغل دارد و در 
بازدید از خطوط تولید، خودش پیــش می افتد و یک به یک کارها و 
اقدامات انجام شــده در خط تولید را توضیح می دهد. ماشین آلات و 
اجزایش را معرفی می کند و در مورد نحوه انجام کار و پروسه تولید، 

به سوالات پاسخ می دهد.
حالا دوباره در روزهای برگزاری نمایشــگاه دروپنجره تهران، در 
غرفه این مجموعه با او ملاقات کردیــم. او راهبری مجموعه ای را 
بر عهده دارد که تولید دروپنجــره، واردات یراق آلات و ملزومات و 
تولید یراق آلات از جمله زمینه های فعالیت آن اســت. گروه صنعتی 
یراق سازان ماکو، در اصل زیرمجموعه و از جمله آخرین دستاوردهای 
شــرکت ماکو پی وی سی اســت که مدیریت جدید، آن را در زمینه 
تولید یراق آلات دروپنجره یوپی وی ســی تاسیس و راه اندازی کرده 
اســت. یراق سازان ماکو فعالیتش را از سال 1398 آغاز کرده است 
و هم اینک با تولید اســپانیولت تک حالته اســتیل و زاماک و...   در 
صنعت دروپنجره حاضر است. محصول گفت وگوی پنجره ایرانیان با 

امیرحسین قدسی در حاشیه نمایشگاه، در ادامه می آید:

اشــاره

مثل همیشه با این ســوال آغاز می کنیم که محصولات شما چیست و چه 
تولید می کنید؟

 این مجموعه در حال حاضر تولیدکننده بخشی از یراق آلات مورد نیاز در صنعت یوپی وی سی 
از جمله اســپانیولت های تک حالته استیل و زاماک، اســپانیولت کشوئی، اسپانیولت های در 
قفل دار، دســتگیره دوطرفه باریک قفل دار، دستگیره پنجره و لولای نود طرح reze است و 

این تولیدات در حال حاضر سبد کالایی ما را تشکیل می دهد.
لازم به ذکر اســت که در طرح توســعه اولیه، تمامی اقدامات و طراحی و قالب ســازی در 
خصوص تولید دســتگیره های سوئیچی و سرویســی باریک و پهن انجام گرفته و به زودی 

شاهد اضافه شدن این محصولات به سبد کالا خواهیم بود.
ســوالی که در زمینــه تولید یــراق آلات وجود دارد این اســت که ما در 
همسایگی مان کشوری مانند ترکیه داریم که یکی از مراکز تولید یراق است 
که کالای باکیفیتی هــم دارد، چرا تولیدکنندگان مــا وارد چرخه تولید این 

محصولات شده اند؟
آنچه مشــخص و واضح است این اســت که اگر هر مجموعه تولیدی در هر کشور بتواند 
محصــولات مورد نیاز صنایع خــود را تولید و تامین کند، عملا برای خــود و مابقی صنایع 
پایین دست موجود، مزیت ایجاد کرده است. ایران ما جمعیت قابل توجه و بالطبع بازار مصرف 

بزرگی دارد و تیراژ مصرفی محصولات مورد نیاز در این صنعت نیز ظرفیت خوبی ایجاد کرده 
است. بنابراین بر اساس اصول مسلم اقتصادی، تولید در این زمینه به سود کشور خواهد بود. 
درســت اســت که ترکیه در این صنعت جزو صادرکنندگان بزرگ بوده و حتی به کشورهای 
اروپایی هم صادرات دارد، اما تولید ما می تواند زمینه انتقال تکنولوژی به کشــور را نیز فراهم 
آورد. این امر درگذر زمان ما را قادر می ســازد ضمن انجام این انتقال، سبد کالایی مورد نیاز 
کشــور را تکمیل نموده و از واردات کالا بی نیاز گردیم. اگــر چنین اتفاقی رخ دهد، می توان 
عــلاوه بر تامین نیاز کلیه تولیدکنندگان داخلــی، به ایجاد بازار صادراتی در خارج از مرزهای 
کشــور نیز نظری داشته باشــیم. به نظرم وجود رقیبی مانند کشور ترکیه که در این صنعت 
پیشکسوت بوده و تجربه ای حدودا بیست ساله دارد، فرصت مناسبی را در ایجاد این دورنما در 

منظر تولیدکنندگان داخلی ایجاد کرده است.
شما از چه زمانی در این زمینه در حال تولید هستید؟

ما حدودا چهار پنج ســال هست که وارد این حوزه شــده ایم و برخی دیگر از همکارانمان 
حدود ده سال است که وارد این صنعت شده اند، اما باید بر این نکته تاکید داشت که همه ما 
تکنولوژی را از ترکیه وارد کرده ایم. بنابراین تولیدکنندگان کشــور ما در این صنعت نوظهور 

به حساب می آیند.
وقتی وارد زمینه تولید می شــویم، هدف گذاری هایی وجود دارد. یکی اش 
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گفت



دستیابی به بازار منطقه ای و در سطح دیگر بازار بین المللی است. به نظر 
شما با توجه به وجود ترکیه می شود در این حوزه موفق بود؟

 واقعیت این اســت که ما ابتدا باید به فکر تامین نیاز داخلی کشور بوده و سبد کالایی 
خود را بر اســاس نیازهای این بازار، توســعه دهیم. موید این حرف نیز عدم وجود سبد 
کامل ملزومات مورد نیاز و کمبود در برخی زمینه ها حتی در مجموعه های بزرگ و اصلی 
تامین کننده اســت. تمامــی  تولیدکنندگان ایران تا تامیــن قطعاتی نظیر یراق آلات دو 
حالته، فرانســوی، فولکس واگنی و ... فاصله زیادی دارند. با این توضیح هنوز هم معتقدم 
ورود به این حوزه و کســب موفقیت شــدنی اســت. این صنعت غیر از نیروی انسانی و 

سرمایه گذاری، به یک سری تجهیزات نیاز دارد و توانمندی تامین آن نیز موجود است.
اگر شما به صنعت دروپنجره یوپی وی سی و علی الخصوص پروفیل آن نگاهی بیندازید، 
می بینید که از ســال هشتادویک وارد کشور شــد و در سال نودوچهار واردات آن ممنوع 
گشــته است. دلیل این بود که ما در داخل نیاز به تامین این محصولات را حس کرده و 
اراده تامین آن را داشته ایم. از طرف دیگر خودمان از تولیدکنندگان مواد پتروشیمی بوده 
و در اصل دسترســی کامل به مواد اولیه مورد نیاز را داشتیم. بنابراین تنها فرآیند تامین 
و تجهیز ماشــین آلات تولیدی مورد نیاز بود که این امر نیز درگذر زمان انجام شــد. این 
فرآیند چه در ترکیه و چه در ایران، بر اســاس روند یکســانی انجام می گرفت و در حال 

حاضر در این زمینه به طور کامل به خودکفایی رسیده ایم.
خب اگر یکسان است چرا در تولید یراق آلات عقب ماندگی داریم؟

اگر ایران در این چرخه عقب مانده به این دلیل است که گستردگی کار در بخش یراق 
بســیار بالاست. شما در تولید پروفیل نیاز به دستگاه اکسترودر و قالب دارید. اما در یراق 
جزئیات کار زیاد اســت. شــما برای تولید یراق نیاز به پرس کاری، دایکست آلومینیوم و 
زاماک، تزریق پلاســتیک و بخش مونتاژ بسیار گسترده دارید. برای اینکه یک مجموعه 
ســبد کاملی از پروفیل داشته باشــد، نیازمند حدود 6 یا 8 قالب اکسترودر و دستگاه آن 
است. اما برای تولید یک سری سایز کامل اسپانیولت تک حالته، به بیش از 60 قالب نیاز 
است. گســتردگی قالب، پیچیدگی کار، استفاده شدن از مواد مختلف و پیچیدگی بخش 
مونتاژ، یکی از دلایلی بوده و هســت که صنعتگران داخلی ما، خیلی دیر به سراغ تولید 

یراق آلات رفته اند.
مرســوم اســت هرکدام از تولیدکنندگان در مقاطعی مانند حضور در 
نمایشــگاه یا به مناســبت های دیگر، از محصولات جدید خود رونمایی 

می کنند. شما چنین اقداماتی انجام داده اید؟
بله! ما تا سال گذشته در سبد کالایی مان دستگیره پنجره و دستگیره باریک را نداشتیم. 

این ها محصولات جدید ما هستند که به تازگی به سبدمان اضافه شده اند. 
در چه دوره هایی در نمایشگاه دروپنجره حاضر بودید؟

 مجموعه یراق سازان در سال 1398 تاسیس شد. وقتی برای نخستین بار تولیداتمان را 
روانه بازار کردیم با دوران شــیوع کرونا هم زمان شد که عملا دوران غروب نمایشگاه ها 
بود. وقتی هم که نمایشــگاه ها دوباره برگزار شــد، تجدید قوا کرده و امسال مجددا در 

نمایشگاه حاضرشده ایم.
برگزاری نمایشگاه ها مراحل مختلف دارد. مرحله ثبت نام، تحویل غرفه، 

ارائه خدمات، تجهیز غرفه و...
در رابطه با برگزاری نمایشگاه باید این نکته را عرض کنم که سال اول کرونا به گمانم 
همین مجموعه برگزارکننده نمایشگاه بود در سال های بعد برگزارکننده تغییر کرد و حالا 
پس از چند ســال، دوباره برگزاری به عهده پیمانکار اولیه گذاشــته شده است. خدماتی 
که در نمایشــگاه ها ارائه می شود خدمات ثابتی است. بخشــی از کارها توسط ما انجام 
می شود نظیر تکمیل فرم، غرفه سازی و ... و بخشی که شامل هماهنگی و زمان بندی و 
اطلاع رسانی است توسط برگزارکننده به صورت معمول انجام می شود. بااین حال بدترین 

و بی نظم ترین دوره ای که دیده ام، سال 1401 بود.
سوالات من تمام شد. در پایان اگر مطلب خاصی مانده یا سخن پایانی 

دارید، بفرمایید.
خیر، مطلب خاصی نیســت. تنها برای تمامــی همکارانمان در این صنعت آرزوی 

موفقیت می کنم.


